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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) och Åsa Nilsson Söderström 
(L) utses att justera protokollet från dagens sammanträde. 
Justering av protokollet sker den 18 juni 2024. 
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§ 2 
Anmälan av protokoll  

Beslut  
 
2.1 Anmälan av protokoll från förskolenämndens förvaltningsgrupp 
den 3 juni 2024 
 
Protokoll från förskolenämndens förvaltningsgrupp den 3 juni 2024 
anmäls och läggs till handlingarna. 
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§ 3 
Anmälan av delegationsbeslut  
FÖF 2024/10 
 

Beslut  
Förskolenämnden lägger förvaltningens sammanställning av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 

Ärendet 
Diarienummer Besluts-

datum 
Delegerings-
nummer Ärende Delegat  

FÖF 2024/477  2024-06-03  2.6  Beslut efter 
tillsyn  EC  

FÖF 2023/399  2024-05-30  2.5  Beslut efter 
tillsyn  EC  

FÖF 2024/110  2024-05-30  2.1  
Beslut ansökan 
om tillfällig 
utökning  

EC  

FÖF 2024/232  2024-05-29  4.11  
Beslut om 
direktupphandling 
av lokalvård  

Avdelnings-
chef 
ekonomi 
och 
styrning  

  2024-06-03  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-06-03  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC 

  2024-05-30  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-30  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-30  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-30  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  
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  2024-05-30  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  
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  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-29  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  
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  2024-05-27  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-23  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-23  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-23  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-23  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-23  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-23  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-20  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-20  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-20  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-20  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-20  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-20  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

Sida 7 (38)



 
 

Förskolenämnden 

 
 

Protokoll nr 6/2024 
 

2024-06-11 

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Godkänd  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  

  2024-05-17  5.3  
Barn i behov av 
särskilt stöd 
Avslag  

EC  
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§ 4 
Förvaltningens information  

Revisorernas årsrapport 2023 
Anna-Karin Karlström, revisionskontoret, presenterade årsrapporten 
för förskolenämnden. Revisionskontorets bedömning är 
sammantaget att förskolenämnden har bedrivit verksamheten på ett 
ändamålsenligt och från ekonomisk synpunkt tillfredsställande sätt, 
att nämndens interna kontroll har varit delvis tillräcklig och att 
räkenskaperna i väsentligt är upprättade i enlighet med stadens 
anvisningar. 

Utbildningsdag för förskolenämnden 
Utbildningsdag för förskolenämnden planeras till den 26 september 
2024. 
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§ 5 
Utbildningsdepartementets förslag till ändring i 
förordningen (1999:1134) om belastningsregister  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/446 
FÖF 2024/140 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat Utbildningsdepartementets förslag 
till ändring i förordningen (1999:1134) – Om belastningsregister – 
till förskolenämnden för yttrande. Ändringen innebär bl.a. att 
registerkontrollen för den som erbjuds en anställning eller på annat 
sätt ska anlitas eller tas emot inom skolväsendet eller annan 
pedagogisk verksamhet utvidgas till att omfatta 5 a § brottsbalken 
och brott som omfattas av terroristbrottlagen (2022:666) eller 
motsvarande äldre lag. 
 
Förskoleförvaltningen (förvaltningen) ställer sig positiv till förslaget 
till ändring i förordningen (1999:1134) om belastningsregister i de 
delar som rör förskola. Förvaltningen ser även en möjlighet att 
utvidga ändringen ytterligare genom att lägga till brottet 
hedersförtryck till registerkontrollen. 
 
Av utredarens uppdrag framgår att en utökad registerkontroll skulle 
ge kommunerna större möjlighet att garantera en trygg och säker 
verksamhet och skolgång för barn och elever. Förvaltningens 
bedömning är att en utökad registerkontroll inte skulle innebära 
någon ökad arbetsbörda för kommunen. 
 
Förvaltningen anser att konsekvenser gällande den personliga 
integriteten för den som prövas är proportionerligt utifrån att barn 
och elevers skydd ökar. Förvaltningen föreslår att förskolenämnden 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens förslag. Ordföranden finner att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/140-3 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-14 
Utbildningsdepartementets förslag till ändring i förordningen 
(1999:1134) om belastningsregister 

 FÖF 2024/140-1.2 Remiss - Promemorian - Utökad kontroll 
av uppgifter i belastningsregistret 
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§ 6 
Miljöprogram 2030 för Stockholms stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2023/682) 
FÖF 2024/125 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads miljöprogram anger den strategiska inriktningen 
inom miljö- och klimatområdet och fastställer mål inom de områden 
som påverkan bedöms vara som störst. 
 
Arbetet inom miljö- och klimatområdet har bedrivits framgångsrikt 
i Stockholm, men det kvarstår en del att göra bland annat när det 
gäller att utveckla tekniker, arbetssätt samt konsumtionsmönster. En 
viktig faktor för att nå framgång i arbetet är ökad samverkan och 
engagemang. Programmet beskriver vad staden kan göra inom den 
egna organisationen, men anger även sådant som behöver uppnås i 
samverkan med andra, exempelvis näringslivet, civilsamhället, 
akademin och med hjälp av stockholmarna. I programmet betonas 
vikten av en rättvis och inkluderande omställning och att arbetet är 
avgörande ur rättviseperspektiv och också bidrar till ett jämlikt 
samhälle. 
 
Förvaltningen anser att en viktig framgångsfaktor är att ta tillvara 
och öka medborgarnas engagemang i klimat- och miljöarbetet. Alla 
som lever och bor i Stockholm ska inkluderas, involveras och känna 
delaktighet i arbetet. Det ska vara enkelt att ta ansvar, att agera, 
handla och leva miljöriktigt. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Ismail Ali (C) föreslår att förskolenämnden beslutar 
enligt Centerpartiets förslag till beslut om återremiss. 
 
Åsa Nilsson Söderström (L) föreslår att förskolenämnden beslutar 
enligt Liberalernas förslag till beslut. 
 
Sophia Granswed Baat med flera (M) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt Moderaternas förslag till beslut.  
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Linnéa Vinge (SD) föreslår att förskolenämnden beslutar enligt 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns fem förslag till beslut: 
förvaltningens förslag, ett förslag från Ismail Ali (C) om återremiss, 
ett förslag från Åsa Nilsson Söderström (L), ett förslag från Sophia 
Granswed Baat med flera (M) och ett förslag från Linnéa 
Vinge (SD). Ordföranden prövar förslaget om återremiss mot att 
ärendet ska avgöras idag och finner att förskolenämnden beslutar att 
ärendet ska avgöras idag. Ordföranden ställer därefter förslagen mot 
varandra och finner att förskolenämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 

Reservationer 
Ismail Ali (C) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag enligt följande: 
 
Förslag till beslut 

1. Att återremittera förvaltningens förslag till beslut och 
återkomma med reviderad version av Miljöprogram 2030 
för Stockholms stad enligt nedan 

2. Att därutöver anföra följande 
 
Miljön och klimatet är vår tids en ödesfrågor. Miljöarbetet måste 
drivas både i EU och i Sverige, såväl som lokalt här i Stockholm. 
Stockholm ska vara en klimatpositiv stad senast 2030 och en 
fossilbränslefri stad senast 2035. Staden ska vara en fossilfri 
organisation senast 2030 och trafiken i Stockholms innerstad ska 
vara utsläppsfri senast år 2030. För att målen ska kunna nås behöver 
vi jobba på flera fronter samtidigt, dels med ny teknik genom 
bolaget Stockholm Exergi som kan fånga in och lagra koldioxid, 
dels fasa ut fossila bränslen genom kraftfulla incitament, 
beteendeförändringar och energieffektiviseringar. 
 
Det är bra att Stockholms stad uppdaterar Miljöprogrammet och det 
finns flera bra saker med förslaget på uppdaterat program. Men 
Centerpartiet anser att flera viktiga delar saknas och på flera 
områden så saknas verktyg för att lyckas med åtgärderna. Det 
riskerar att göra Miljöprogrammet till ett hårt slag hårt i luften på 
områden där Stockholms stad har begränsad rådighet. I andra fall 
väljer man att ha hårda krav på stockholmarna, men inte att sopa 
rent framför egen dörr i den egna organisationen. Till exempel kan 
nämnas att ett av de föreslagna målen är att minska flygresorna som 
stockholmarna gör, men inga mål om de resor som tjänstepersoner 
gör – ett område där man faktiskt har rådighet. Ett annat exempel är 
förslaget att halvera utsläppen från konsumtion jämfört med 2019. 
Där har Stockholms stad relativt små möjligheter att ensamt göra så 
stor skillnad. Förslaget sätter alldeles för stor tilltro att genom 
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”samverkan” med andra myndigheter och genom ”kommunikation” 
lyckas ändra stockholmarnas beteenden att halvera sina utsläpp från 
konsumtion. 
 
Centerpartiet vill se en folkrörelse för klimatet. En långsiktigt 
hållbar klimatpolitik förutsätter både delaktighet och ett brett 
folkligt stöd. Ska vi klara omställningen i Stockholm, måste vi 
genomföra den på ett sätt som gör att olika människor och 
branscher kan känna sig involverade; att alla känner att de blir 
vinnare om de deltar i klimatomställningen. Delaktigheten skapar 
grunden till samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning 
som bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs utanför 
eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om – riskerar att 
leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar i politiken och 
bristande långsiktighet. I stället för klimatomställning får vi 
politikomsvängning. 
 
Det handlar om människors möjlighet att pendla klimatsmart till 
jobbet, skjutsa barnen till fritidsaktiviteter och åka till mataffären. 
Det handlar om att minska elräkningar och om att den energi vi 
använder ska vara klimatsmart. Det handlar om att det ska vara 
lönsamt att välja klimatvänligt i butiken. Det handlar om det ska 
vara lätt att göra rätt. 
 
Med det liggande förslaget riskerar Stockholm att få en ineffektiv 
miljö- och klimatpolitik. Istället för att, som majoriteten gör, med 
breda penseldrag basunera ut vad menas med klimaträttvisa borde 
mer fokus läggas på att ta fram siffersatta mål och indikatorer som 
kan minska Stockholms utsläpp. Många viktiga punkter saknar helt 
siffersatta mål. 
 
Centerpartiet tycker också att programmet saknar konkreta mål om 
hur mycket koldioxid som ska fångas in genom bio CCS för att 
minska utsläppen. Det kommer inte att räcka att förlita sig på att 
enbart teknikutveckling, men för att få ner Stockholms samlade 
utsläpp är Bio-CCS ett jätteviktigt verktyg som borde ges mer 
utrymme i miljöprogrammet. 
 
Inom miljöpolitiken delar Centerpartiet flera av delarna som ingår i 
miljöprogrammet, att förbättra den biologiska mångfalden, kraftigt 
minska luftföroreningarna, fasa ut den onödiga plasten och skapa en 
giftfri vardag i Stockholm. Däremot saknar miljöprogrammet 
hantering av ett av stadens stora miljöproblem: hantering av 
snödumpning. Redan 1999 förbjöds snötippning i vatten i 
Miljöbalken. Eftersom snö innehåller föroreningar i huvudsak från 
trafik och eftersom syftet med snöröjning är att göra sig av med 
snön klassas snö som avfall. Bara vid Norr Mälarstrand beräknas att 
snöavfallet under en genomsnittlig vinter bidrar till 2.4 – 8 kg 
koppar och 0.8 – 2.6 kg bly. Många storstäder i världen har slutat 
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dumpa snö i sina vatten och istället hittat långsiktiga kontrollerade 
lösningar på land, som visserligen inte är oproblematiskt. Det finns 
även alternativ till landdepåer. 
 
Ett ytterligare område som förslaget om Miljöprogrammet vittnar 
om är en oförståelse bland de styrande kring matens roll i den 
hållbara omställningen. I fina ord skriver man om att mer närodlat 
är bra för både klimatet och livsmedelssäkerheten. Men när det 
kommer till kritan så struntar man i den konkret och lägger inte 
fram några mätbara mål. Jämför man med ekologiska 
livsmedelsprodukter har målet satts till 70 procent. Centerpartiet 
tycker att ett stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. För de produkter där det 
inte är möjligt med svenskt borde 100 procent ekologiskt vara 
målet. Dessutom tycker vi att Miljöprogrammet borde ta fram 
initiativ för att öka andelen viltkött. Ur ett klimat- och 
hälsoperspektiv innebär köttet kortare transporter samt att köttet är 
fritt från antibiotika, färgämnen, nitrit och andra tillsatser. 
Centerpartiet måste även beklaga att bland de 132 remissinstanser 
som styret har valt att skicka miljöprogrammet till så finns inte 
några av de viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och Livsmedelsföretagen 
med. 
 
Centerpartiet vill att Stockholm ska vara världsledande i det globala 
arbetet med att förverkliga Parisavtalet. Miljöprogrammet spelar en 
avgörande roll för att nå detta. Därför tycker vi att den bör skickas 
tillbaka till ritbordet. 
 
Åsa Nilsson Söderström (L) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
 
Förslag till beslut 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. Att utöver det anföra 

 
Arbetet för klimatet och miljön är vår tids ödesfrågor. I grunden är 
det en frihetsfråga för kommande generationer. Stockholm skall 
klara sina åtaganden inom Parisavtalet men vi skall också gå i täten 
så att detta sker. Målen skall nås genom en ekonomi i tillväxt och 
innovation genom grön teknik. Liberalernas klimatpolitik utgår från 
principen om att förorenaren betalar. Stadens klimatpolitik skall stå 
för långsiktighet och förutsägbarhet. Spelreglerna skall vara tydliga 
för samhällets aktörer. Liberal klimatpolitik är inte symbolpolitik. 
 
Det är positivt att staden nu uppdaterar sitt miljöprogram och 
därigenom kan både höja ambitionerna och även inkludera nya 
metoder och tekniker för att bidra till den gröna omställningen. 
Mycket av det som tas upp är steg i rätt riktning, samtidigt ser vi att 
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mer behöver göras.  
 
Genom koldioxidinfångning s.k. bio-CSS tar staden stora kliv mot 
att nå klimatpositivitet, där kraftvärmeverken i Värtan såväl som det 
i Lövsta avgörande. Lövstaverket behöver planeras för att göra det 
möjligt. Det kräver fortsatt teknikutveckling och långsiktigt 
samarbete mellan olika aktörer. 
 
Att minska mängden koldioxid och skadliga partiklar i luften är en 
av de bästa och starkaste hälsofrämjande åtgärder vi kan göra för 
stadens alla invånare. Staden måste våga tänka nytt och bejaka 
teknikutvecklingen inom grön tech. Här ser vi att smarta träd s.k. 
vertikala planteringar skulle bidra till att minska andelen skadliga 
partiklar i luften och därmed värna om människors och djurs hälsa. 
Genom att minska luftföroreningen på marknivå bidrar vi även till 
att sänka temperaturen under varmare väderförhållanden. 
 
I Stockholm finns drygt 100 000 laddbara personbilar och nästan 
var tredje bil som var registrerad i staden under 2023 är eldriven. 
Närmare hälften av alla nyregistrerade bilar i staden var 
helelektriska utöver det en fjärdedel laddhybrider. Utvecklingen 
mot en fossilfri fordonstrafik ökar alltså och detta ställer en stor 
efterfråga på en fungerande och tillgänglig laddinfrastruktur. Detta 
kräver alltså att utbyggnaden av laddplatser behöver öka i högre takt 
än nu. Vårt mål är att 50 procent laddplatser kan uppnås 2026 och 
100 procent laddplatser i innerstaden respektive 80 procent i 
ytterstaden 2030. Målen skall prövas i ljuset av teknikutvecklingen 
2026 och tillgängliga affärsmodeller. 
 
Liberalerna vill att mer av den elförbrukning stadens bolag och 
förvaltningar står för ska vara från grön och lokalproducerade 
källor, här bör staden se över möjligheten med att installera 
solceller även på fasader utöver tak och främja samt underlätta för 
privata investeringar i solcellspaneler. 
 
Vi ser gärna även att staden frångår åtgärder som har låg eller ingen 
verkning samt evidens, såsom cykeljourer och centrum för 
cirkularitet och istället satsar på klimatåtgärder som har en bevisad 
effekt. Vi ska fortsätta främja en cirkulär ekonomi och återbruk 
särskilt inom bygg och infrastruktur. Större delar av befintliga hus 
och material ska användas igen och därigenom minska en onödig 
förbrukning av resurser. 
 
En av punkterna som programmet lyfter är att minska 
stockholmarnas flygresor, samtidigt noterar vi att programmet inte 
lyfter stadens anställda och de flygresor som görs av dem. Vi ser 
hellre att Stockholm går före som ett bra exempel och har skarpare 
mål om att minska andelen flygresor som görs av stadens personal, 
som man har direkt rådighet till skillnad från stadens invånare. 
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När det kommer till flyg, så anser Liberalerna att det är 
problematiskt att staden väljer gå vidare med att avveckla Bromma 
flygplats samtidigt som vi ser hur utvecklingen inom el- och 
vätegasflyg kommer göra det möjligt att ställa om flygplatsen från 
en fossildriven flygplats till ett klimatsmart nav för resor till och 
från Stockholm. Konsekvensen av avvecklingen blir istället att vi 
kommer se ökade resor till och från Arlanda som kommer medföra 
högre utsläpp. 
 
Avslutningsvis, det ska vara lätt för stockholmarna att leva hållbart 
och invånarnas ekologiska fotavtryck ska minska genom incitament 
och goda exempel. Staden ska ge stockholmarna rätt förutsättningar 
och en reell chans att ställa om, där detta kräver en bättre 
kommunikation, lyhördhet och dialog. Ska Stockholm lyckas med 
den gröna omställningen är det viktigt att alla förstår varför åtgärder 
behövs och hur det kommer till gagn för alla involverade. Ingen ska 
behöva lämnas efter när vi ställer om och genom en liberal och grön 
miljöpolitik så värnar vi om både individen och klimatet. 
 
Sophia Granswed Baat med flera (M) reserverar sig mot nämndens 
beslut till förmån för eget förslag enligt följande: 
  
Förslag till beslut 

1. Att delvis godkänna förslag till remiss av Miljöprogram 
2030 för Stockholms stad 

2. Att därutöver godkänna 
 
Stockholm ska vara en av världens ledande städer vad gäller 
klimatomställning. Just därför menar Moderaterna att det är av 
största vikt att Stockholm bedriver ett miljö- och klimatarbete som 
både ger resultat och inspirerar andra städer till att ta efter. Då krävs 
långsiktiga och effektiva insatser för miljön och klimatet 
kombinerat med ökad tillväxt. 
 
Stockholms stads miljöprogram fastslår stadens strategiska 
inriktning inom miljö- och klimatområdet. Genom sju konkreta mål 
utgör programmet också basen för flera av stadens handlingsplaner. 
Flera av målen i förslaget till nytt miljöprogram känns igen från det 
nuvarande miljöprogrammet som fastslogs av den förra grönblå 
majoriteten. Det visar på en tydlighet och långsiktighet inom 
stadens hållbarhetsarbete vilket i sin tur skapar legitimitet även 
utanför organisationer. 
 
Förslaget till miljöprogram understryker behovet av samverkan, 
delaktighet och engagemang. Några av målsättningarna inkluderar 
utöver staden även handling från exempelvis näringslivet, 
civilsamhället, akademin och stockholmarna. Det är en viktig poäng 
att fler utanför stadens organisation är med och de facto gör 
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omställningen. Men det aktualiserar även frågan kring vilka 
områden staden har rådighet att bestämma över. 
 
Nytt för detta program är målet om en rättvis och inkluderande 
omställning. Utöver att staden ska fortsätta arbetet vad gäller 
klimatanpassning och att fler ska känna sig delaktiga i stadens 
miljö- och klimatarbete vill Moderaterna i detta även lyfta 
tryggheten. Inte minst vad gäller utformningen och skötseln av det 
offentliga rummet. Detta eftersom det största hotet mot en rättvis 
och inkluderande stad i dagsläget är den omfattande otryggheten 
inte minst i Stockholms utanförskapsområden. Det här är 
anledningen till att Moderaterna i vårt budgetförslag lagt särskilda 
medel för städning och skötsel av det offentliga rummet – något 
som också bidrar till mer välmående natur och mer cirkulär 
avfallshantering. 
 
Luftkvaliteten är en viktig miljöfråga – inte minst i närheten av 
Stockholms skolor och förskolor. Det är därför som biltrafiken 
behöver ställa om till att bli utsläppsfri. Vad gäller den rättvisa 
omställningen behöver vi dock erkänna att det finns stockholmare i 
behov av bil som inom de närmsta åren inte kommer ha ekonomiska 
möjligheter för att köpa en utsläppsfri bil. För dessa är det viktigt att 
inte minst stadens trafikpolitik utformas långsiktigt och att 
förutsättningar för omställning finns på plats innan förbud. Minst 
lika viktigt är det att stadens miljö- och klimatarbete i den här 
aspekten stämmer överens med arbetet i Region Stockholm – 
exempelvis vad gäller kollektivtrafiken. Att den rödgröna 
majoriteten i Region Stockholm fortsätter dra in både buss- och 
tunnelbanetrafiken från exempelvis Skärholmen är ett dåligt 
exempel på rättvis och inkluderande omställning. 
 
Moderaterna står fortsatt bakom målen som tidigare antagits av 
staden vad gäller ett fossilfritt och klimatpositivt Stockholm 2040 
samt en fossilfri organisation 2030. Det är av största vikt att 
Stockholms stads miljö- och klimatarbete går i linje med 
Parisavtalet och svensk lagstiftning. Moderaterna sätter även stor 
tillförsikt till EU:s Green Deal vilket är i linje med Parisavtalet och 
bland annat innebär att transportsektorn framgent kommer omfattas 
av ETS-systemet. 
 
En allt högre andel elektrifierad vägtransport kombinerat med att 
Stockholm Exergis först storskaliga bio-CCS-anläggning snart är 
igång, innebär att stadens möjligheter att nå våra ambitiösa 
klimatmål aldrig tidigare varit såhär goda. Vi är övertygade om att 
Stockholms resa mot att bli fossilfritt handlar om att hjälpa 
stockholmare ställa om och göra mer hållbara val. Det är därför vi 
är så angelägna om att skynda på utbyggnaden av inte minst den 
offentliga laddinfrastrukturen och möjliggöra för fler privata aktörer 
att sätta upp laddpunkter där det behövs. Moderaterna vill vidare att 
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stadens elproduktion från solceller ska femdubblas till 2030 samt att 
handläggningstid för bygglov för solceller och bergvärme för 
privatpersoner halveras. 
 
Vi ställer oss dock frågande till hur staden faktiskt ska minska 
stockholmarnas konsumtionsbaserade utsläpp. De egna utsläppen 
har staden på många sätt stor rådighet över – inte minst vad gäller 
upphandling för de egna verksamheterna. Men att på kommunal 
nivå ha rådighet över vilka/ hur mycket varor stockholmarna 
konsumerar och var de väljer att åka på semester är rent utsagt 
varken önskvärt eller möjligt i dagsläget. Stadens miljöprogram ska 
ta sikte på att genomföra mer hållbara upphandlingar och inköp i de 
egna verksamheterna. Att stockholmarnas konsumtionsbaserade 
utsläpp ska omfattas av liknande mål på kommunal nivå är dömt att 
misslyckas och heller inte önskvärt i en öppen och frihandelsvänlig 
ekonomi. 
 
Nya avfallsdirektiv och lagstiftningar har satt målet om ett 
resurseffektivt och cirkulärt Stockholm i nytt ljus – inte minst 
eftersom staden fått ett ännu större ansvar än tidigare för 
avfallshanteringen. Kombinerat med att möjliggöra för mer 
resurseffektiva och cirkulära kretslopp vill Moderaterna lyfta 
behovet av att staden uppfattas som framåtlutad och inlyssnande – 
inte minst gentemot stadens företagare vilka också ålagts ett större 
ansvar för avfallshanteringen. Vidare är avfallsbrottsligheten ett 
omfattande problem för både stadens miljöarbete och då det 
dessutom göder kriminella näringar. Det krokar också an i stadens 
mål om ett giftfritt Stockholm. Utöver flera viktiga insatser som 
presenterats både på nationell, regional och lokal nivå vill vi 
understryka behovet av fler stickprovskontroller i 
avfallshanteringen. 
 
Vad gäller ett giftfritt Stockholm vill Moderaterna understryka 
behovet av att arbetet – inte minst vad gäller förbud – är 
harmoniserat med gällande lagstiftning och inte minst övriga 
kommuner i regionen. Arbetet behöver löpande utvärderas för att 
dels bedöma kostnaderna, dels bedöma att stadens normer är 
verkningsfulla och faktiskt ger effekt. 
 
Förslaget till Stockholms elfte miljöprogram lyfter flera gånger att 
Stockholm ska vara en internationell förebild. Moderaterna vill i de 
delarna understryka att Stockholm också bör vara ett 
föregångsexempel för andra städer – både i Sverige, Europa och 
resten av världen – vad gäller urbant miljö- och klimatarbete. Det 
kräver dock att vi lyckas bevisa att hållbarhet i alla tänkbara 
aspekter kan kombineras med tillväxt och välstånd. Just därför är 
det särskilt viktigt att hela Stockholm – inte bara staden som 
organisation – uppfattar stadens miljö- och klimatarbete som 
legitimt. Annars kommer stadens mål att misslyckas och Stockholm 
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blir en sämre stad. 
 
Moderaterna har sedan tidigare uttryckt omfattande missnöje med 
hur den rödgröna majoriteten skyndat fram ett beslut för en 
miljözon klass 3 i centrala Stockholm. Vi oroar oss för att 
miljözonen snarare blir en symbolpolitisk handling snarare än ett 
föregångsexempel andra städer vill ta efter. Det är med andra ord ett 
exempel på vad som inte borde gå i linje med Stockholms miljö- 
och klimatarbete. 
 
Linnéa Vinge (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 
för eget förslag enligt följande: 
 
Förslag till beslut 
  

1. Nämnden godkänner Sverigedemokraternas yttrande som 
svar på remissen. 

2. Därutöver anföra följande: 
 
Stockholms stad ska vara en ansvarstagande kommun som främjar 
social, ekologisk och ekonomisk hållbarhet. Alla åtgärder ska vara 
förankrade i beprövade best-practice metoder med syftet att 
maximera miljövinsten/utsläppsminskningen per investerad krona. 
 
Stockholms stad bör särskilt fokusera på att bevara grönområdena 
och stärka den biologiska mångfalden, samt rena våra vattendrag. 
Den kraftiga byggtakten och förtätningen innebär att viktiga 
grönområden försvinner. En grönskande stad är viktig för 
människors och djurs välbefinnande och skapar höga 
levnadskvalitéer. I detta ingår att nyplantera träd i samband med att 
avverkning sker på grund av almsjukdom. Grönytor bidrar även till 
klimatanpassningsprocessen, motverkar översvämningar genom att 
ta upp dagvatten. 
 
Cirkularitet och återbruk kan vara befogat för vissa produkter, men 
för andra är kostnaden för hög till den potentiella nyttan. Åtgärder 
med varierande effektivitet måste ställas mot varandra i det lokala, 
nationella och internationella klimat-och miljöarbetet. 
 
Frisk luft ska vara en självklarhet i Stockholm. För att nå detta 
krävs grönska, samt internationella arbete för att minska 
partikelutsläppen i Baltikum där de är som värst. Det krävs även en 
skärpt regelefterlevnad av miljözon klass 1. Däremot bör nya 
miljözoner som inkluderar andra fordon än tunga lastbilar ej införas 
på grund av den oskäligt höga samhällskostnaden mätt i 
kvalitetsjusterade levnadsår. 
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Handlingar i ärendet 
 FÖF 2024/125-2 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-13 

Miljöprogram 2030 för Stockholms stad 
 FÖF 2024/125-1.2 Bilaga 1 Miljöprogram 2030 - 

remissversion 
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§ 7 
Motion om att staden skall ta fram ett eftervårdsprogram 
för omhändertagna och placerade barn  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2024/278 
FÖF 2024/91 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ”Motion om att ta fram ett 
eftervårdsprogram för omhändertagna och placerade barn och 
ungdomar” av Jan Jönssons (L) till förskolenämnden för yttrande. I 
motionen föreslås att staden ges i uppdrag att inrätta ett 
eftervårdsprogram för omhändertagna och placerade unga, där även 
uppföljningsriktlinjer ska inkluderas för samtliga stadsdelsnämnder. 
Vidare framförs vikten av att förbättra eftervårdsarbetet kring 
ungdomar som placeras på institution och att insatser för att 
stabilisera skolgången för barn i samhällsvård är grundläggande för 
att förebygga kriminalitet och sociala problem. 
 
Förskoleförvaltningen vill betona att motionen riktar sig främst mot 
placerade ungdomar på institution och således inte riktas mot 
nämndens målgrupp. Dock instämmer förskoleförvaltningen att det 
förebyggande och främjande arbetet är viktigt, samt att vikten av 
ungdomar ges det stöd de behöver för att slussas ut ur placeringar 
på ett tryggt sätt. Däremot ställer sig förvaltningen tveksam till att 
detta arbete kan formaliseras i ett program. Komplexa problem 
kräver komplexa lösningar och det finns en risk att de barn och 
unga som faller utanför ramen för ett sådant program inte får det 
stöd de behöver. Det krävs individanpassat stöd och insatser i rätt 
tid för en framgångsrik rehabilitering av unga. 
 
Förskoleförvaltningen vill betona det förebyggande arbete som 
redan finns och är under vidare utveckling. Förvaltningen ställer sig 
tveksam till att ingå i ett eventuellt eftervårdsprogram. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Åsa Nilsson Söderström (L) föreslår att förskolenämnden beslutar 
enligt Liberalernas förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag till beslut: 
förvaltningens förslag och ett förslag från Åsa Nilsson Söderström 
(L). Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
förskolenämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 

Reservationer 
Åsa Nilsson Söderström (L) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
 
Förslag till beslut 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. Att utöver det anföra. 

 
Förvaltningen skriver att risken med ett övergripande program är att 
det kan motverka syftet om programmet inte lyckas fånga upp all 
den komplexitet som kan finnas hos just dem som omfattas av det. 
För att säkerställa detta kan i stället rutiner och struktur byggas in 
de befintliga systemen för eftervård. Vidare skriver förvaltningen 
att individanpassade lösningar är mer flexibla och kan snabbt ställas 
om då ny kunskap om framgångsrika arbetssätt och insatser 
tillkommer. 
 
Socialförvaltningen har idag ingen information om hur lång tid efter 
institutionsvård som socialtjänsten överlag följer upp en ungdom 
efter avslutad placering. Vi ser behovet av ett eftervårdsprogram i 
staden, bland annat därför att det riskerar gå alldeles för lång tid 
med uppföljningen. Utslussningen av placerade barn och unga efter 
placering måste göras med barnets bästa i fokus och planering av 
detta skall påbörjas direkt när placeringen påbörjas. Vi ser inte att 
ett eftervårdsprogram står i motsats till individanpassning. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/91-2 Tjänsteutlåtande daterat 2024-04-25 Motion 
om att staden skall ta fram ett eftervårdsprogram för 
omhändertagna och placerade barn 

 FÖF 2024/91-1.1 Motion om att staden skall ta fram ett 
eftervårdsprogram för omhändertagna och placerade barn 

 

Sida 23 (38)



 
 

Förskolenämnden 

 
 

Protokoll nr 6/2024 
 

2024-06-11 

§ 8 
Motion om att förebygga sexuella övergrepp mot barn  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2024/408 
FÖF 2024/133 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolenämnden har ombetts inkomma med remissvar på Linnéa 
Vinges (SD) motion om att förebygga sexuella övergrepp mot barn. 
Motionären föreslår att berörda nämnder ges i uppdrag att: 
 
1. Ta fram förslag på en handlingsplan/handlingsplaner i syfte att 
förebygga övergrepp mot barn inom kommunala verksamheter. 
 
2. Att initiera en utbildning för personal som arbetar med barn för 
att öka kunskapen om hur sexuella övergrepp mot barn lättare kan 
upptäckas. 
 
Under 2024 arbetar förskoleförvaltningen utifrån budgetuppdrag 
fram en strategi för barnhälsa, vilken inkluderar kunskap att tidigt 
identifiera barn i riskzon att fara illa. Vidare ska socialförvaltningen 
i samarbete med förskoleförvaltningen och i samråd med 
stadsdelsförvaltningarna ta fram ett stödmaterial för samverkan 
mellan socialtjänsten och förskolan om barn som far illa eller 
riskerar att fara illa. Vid anställning för arbete i förskola lämnas 
utdrag ur belastningsregistret. Detta gäller såväl ordinarie personal 
som vikarier. Förskoleförvaltningen initierar och samordnar under 
2024 utbildningsinsatser inom området för medarbetare inom 
kommunal förskola. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Linnéa Vinge (SD) föreslår att förskolenämnden beslutar enligt 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag till beslut: 
förvaltningens förslag och ett förslag från Linnéa Vinge (SD). 
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
förskolenämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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Reservation 
Linnéa Vinge (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 
för eget förslag enligt följande: 
 
Förslag till beslut 

1. Att motionen tillstyrks 
2. Därutöver anföra följande: 

 
I mars 2024 åtalades en lärare i Stockholm för bland annat grovt 
barnpornografibrott, kränkande fotografering och sexuellt ofredande 
då han ertappats med att under flera år ha smygfilmat över 100 
flickor i lågstadieåldern. 
 
Att adressera det faktum att pedofiler inte sällan tycks söka sig till 
yrken och sammanhang som involverar barn är angeläget. 
Stockholms stad har inte bara ett ansvar att skapa trygga och säkra 
miljöer för barn och unga, utan även ett ledningsansvar att se till att 
personalen får utbildning i hur förövare kan maskera ett sexuellt 
intresse för barn för att på så sätt kunna stoppa olämpliga personer 
och upptäcka signaler om att något är fel. 
 
Vi menar att stadens befintliga insatser inte varit tillräckligt 
offensiva i fråga om att skydda barn mot övergrepp inom våra 
kommunala verksamheter, samt att det inte finns några ursäkter att 
inte förbättra det. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/133-2 Tjänsteutlåtande daterat 2024-04-17 
Motion om att förebygga sexuella övergrepp mot barn 

 FÖF 2024/133-1.1 Motion om att förebygga sexuella 
övergrepp mot barn 
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§ 9 
Ekonomisk månadsprognos för maj 2024  
FÖF 2024/60 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner månadsrapport per maj och lägger den 
till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Prognosen baseras på utfallet per 31 maj samt utifrån dialog med 
samtliga chefer om eventuella avvikelser från budget. Nämnden 
prognostiserar budget i balans. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens förslag. Ordföranden finner att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/60-5 Tjänsteutlåtande daterat 2024-06-10 
Ekonomisk månadsrapport för maj 2024 
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§ 10 
Skrivelse från Liberalerna angående kartläggning av 
hedersförtryck i Stockholms förskolor  
Svar på skrivelse från Åsa Nilsson Söderström (L) 
FÖF 2024/106 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Åsa Nilsson Söderström (L) har lämnat en skrivelse till 
förskolenämnden angående kartläggning av hedersförtryck i 
Stockholms förskolor. I skrivelsen ställs frågorna: 
 
- Finns det anledning att tro att det finns liknande problematik i 
Stockholm som i Malmö när det gäller arbetet mot hedersförtryck i 
förskolan? 
- Har förvaltningen för avsikt att genomföra en liknande 
kartläggning? 
 
I budget 2024 framgår att arbetet mot våld i nära relationer och 
hedersrelaterat våld och förtryck ska trappas upp och att arbetet ska 
präglas av ett starkt barnrättsperspektiv. Förskolenämnden har 
uppdraget att inom ramen för arbetet med kompetensutveckling 
samordna utbildningsinsatser för stadens förskolor gällande 
våldsbejakande extremism, våld i nära relationer samt 
hedersrelaterat våld och förtryck. I samverkan mellan 
förskoleförvaltningen, socialförvaltningen och andra aktörer 
planeras utbildningsinsatser under året. Förskoleförvaltningen har 
inte givits uppdraget att genomföra en kartläggning liknande den 
som gjorts i Malmö. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Åsa Nilsson Söderström (L) och Sophia Granswed Baat med flera 
(M) föreslår att förskolenämnden beslutar enligt Liberalernas och 
Moderaternas förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag till beslut: 
förvaltningens förslag och ett förslag från Åsa Nilsson Söderström 
(L) och Sophia Granswed Baat med flera (M). Ordföranden ställer 
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förslagen mot varandra och finner att förskolenämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 

Reservationer 
Åsa Nilsson Söderström (L) och Sophia Granswed Baat med flera 
(M) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för eget förslag 
enligt följande: 
 
Förslag till beslut 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att utöver det anföra. 

 
Hederskulturens normer och värderingar tar ifrån flickor och pojkar 
deras grundläggande rättigheter och att bryta det hedersrelaterade 
förtrycket är en av vår tids största frihetsfrågor. 
 
Hedersförtryck i förskolan kan handla om att barn av olika kön inte 
får leka med varandra, hålla handen eller sova bredvid varandra. 
Pojkar får inte ha klänning när det leks rollekar och flickor får inte 
ha kortärmat eller vara barbenta även om det är varmt. Det kan 
också handla om att föräldrar kräver att förskolepersonalen ser till 
att deras barn har slöja på sig hela dagen och förskolepersonalen 
följer dessa önskemål. 
 
En kartläggning av hedersförtryck på förskolor i Malmö tidigare i år 
visade på mycket oroväckande resultat. Redan 2019 och 2021 kom 
rapporter som visade att det finns en utbredd hedersproblematik i 
Malmös skolor och förskolor. Den nya rapporten visar att 
problemen kvarstår. 
 
En ny rapport från Stockholms universitet som genomförts på 
uppdrag av länsstyrelserna i Gävleborg och i Norrbotten, visar 
dessutom att det är vanligt att förskolor på något sätt anpassar sin 
verksamhet efter föräldrars önskemål. Författaren till rapporten, 
lektor Devin Rexvid menar att hederskulturen och den svenska 
förskolans värderingar ofta står i direkt konflikt med varandra. 
 
Vi är oroade att en liknande problematik som påvisats i Malmö 
finns i en del av Stockholms förskolor också. Förvaltningen svarar 
inte i skrivelsen på frågan om det finns liknande problem i 
Stockholm som i Malmö, men skriver i svaret att givet de insatser 
som staden planerar på området är det inte aktuellt för förvaltningen 
att genomföra en liknande kartläggning som den som genomförts i 
Malmö. 
 
Vi tycker att det är en konstig ordning att majoriteten väljer att vidta 
åtgärder utan att ha en tydlig bild av var problemen finns och hur de 
yttrar sig. Ett sådant tillvägagångsätt gör att de insatser som görs 
riskerar att riktas till fel målgrupper och inte bli så effektiva som de 

Sida 28 (38)



 
 

Förskolenämnden 

 
 

Protokoll nr 6/2024 
 

2024-06-11 

skulle kunna vara. Vi menar att det är viktigt att staden skapar sig 
en tydlig bild av vilka problem som finns med hederskultur i 
förskolorna i Stockholm och hur förskolorna hanterar de problem 
som uppstår. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/106-2 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-14 
Skrivelse från Liberalerna angående kartläggning av 
hedersförtryck i Stockholms förskolor 

 FÖF 2024/106-1.1 Skrivelse från Liberalerna angående 
kartläggning av hedersförtryck i Stockholms förskolor 
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§ 11 
Skrivelse om ett förebyggande arbete för att motverka 
sexuella övergrepp inom förskolan  
Svar på skrivelse från Linnéa Vinge (SD) 
FÖF 2024/109 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Linnéa Vinge (SD) har lämnat en skrivelse till förskolenämnden 
angående förebyggande arbete för att motverka sexuella övergrepp 
inom förskolan. Skribenterna föreslår att nämnden ger förvaltningen 
två uppdrag: 

1. Ta fram förslag på en handlingsplan i syfte att förebygga 
övergrepp mot barn inom förskolan. 

2. Initiera en utbildning för personal inom förskolan för att öka 
kunskapen om hur sexuella övergrepp mot barn lättare kan 
upptäckas. 

 
Under 2024 arbetar förskoleförvaltningen utifrån budgetuppdrag 
fram en strategi för barnhälsa, vilken inkluderar kunskap att tidigt 
identifiera barn i riskzon att fara illa. Vidare ska socialförvaltningen 
i samarbete med förskoleförvaltningen och i samråd med 
stadsdelsförvaltningarna ta fram ett stödmaterial för samverkan 
mellan socialtjänsten och förskolan om barn som far illa eller 
riskerar att fara illa. Vid anställning för arbete i förskola lämnas 
utdrag ur belastningsregistret. Detta gäller såväl ordinarie personal 
som vikarier. Förskoleförvaltningen initierar och samordnar under 
2024 utbildningsinsatser inom området för medarbetare inom 
kommunal förskola. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Linnéa Vinge (SD) föreslår att förskolenämnden beslutar enligt 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag till beslut: 
förvaltningens förslag och ett förslag från Linnéa Vinge (SD). 
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
förskolenämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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Reservation 
Linnéa Vinge (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 
för eget förslag enligt följande: 
 
Förslag till beslut 

1. Att nämnden godkänner de förslag som framgår av 
skrivelsen.  

2. Därutöver anföra följande: 
 
Av förvaltningens svar framgår att det finns vedertagna arbetssätt 
utifrån barns integritet avseende vilka arbetsuppgifter vikarier i 
förskola utför, men att det inte finns några stadsövergripande rutiner 
för introduktion av vikarier och att dessa därför kan skilja sig åt 
mellan stadsdelarna. Detta är oroväckande uppgifter som bekräftar 
behovet av att ta fram en gemensam, stadsövergripande 
handlingsplan. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/109-2 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-14 
Skrivelse om ett förebyggande arbete för att motverka 
sexuella övergrepp inom förskolan 
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§ 12 
Revisionsberättelse för förskolenämnden år 2023  
Remiss från stadsrevisionen, RVK 2024/25 
FÖF 2024/173 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förskoleförvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till stadsrevisionen som 
nämndens yttrande över årsrapport 2023. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Revisionskontoret granskar varje år förskolenämndens verksamhet 
och har överlämnat årsrapporten för 2023 för nämndens yttrande. 
Revisionen bedömer att nämndens interna styrning, uppföljning och 
kontroll är delvis tillräcklig. Bedömningen grundar sig på att 
nämnden ännu inte har färdigställt de grundläggande delarna i den 
interna kontrollen. 
 
Förskoleförvaltningen har under 2024 färdigställt de grundläggande 
delarna i arbetet med den interna kontrollen och utgör en del av 
verksamhetens systematiska kvalitetsarbete. 
 
Förvaltningen föreslår att tjänsteutlåtandet godkänns och 
överlämnas till stadsrevisionen som nämndens yttrande över 
årsrapport 2023. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens förslag. Ordföranden finner att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/173-3 Tjänsteutlåtande daterat 2024-04-29 
Revisionsberättelse för förskolenämnden år 2023 

 FÖF 2024/173-4 Bilaga 1 Förskolenämnden Årsrapport 2023 
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§ 13 
Omsorg på obekväm arbetstid (kvällar, nätter, helger) i 
Stockholms stad  
Redovisning av budgetuppdrag 
FÖF 2024/61 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande om 
redovisning av budgetuppdraget att det ska vara enklare att få 
barnomsorg på obekväm arbetstid för de som behöver samtidigt 
som verksamheten ges förutsättningar att utvecklas. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I budget 2023 anges att det ska vara enklare att få barnomsorg på 
obekväm arbetstid för de som behöver samtidigt som verksamheten 
ges förutsättningar att utvecklas. I fokus är att utreda barnets bästa 
utifrån de olika former av omsorg som erbjuds idag samt synliggöra 
kostnader kopplat till de olika omsorgsalternativen. Ansvaret är i 
nuläget fördelat mellan utbildningsnämnden och förskolenämnden. 
I utredningen beskrivs hur uppgifter och genomförande är fördelat 
mellan respektive förvaltning. 
 
Utredningen förordar en översyn av nuvarande omsorgsformer där 
barnets bästa är i fokus. Barnets rätt till en trygg omsorg med hög 
grad av kontinuitet samt att motverka att utsatta situationer uppstår 
ska vara vägledande. 
 
Arbetsgivarens ansvar för systematiskt kvalitetsarbete samt 
krisberedskap möjliggörs i högre grad vid verksamhet i lokal. För 
en resurseffektiv organisation föreslås en sammanhållen lösning där 
administration och utförande ryms inom samma organisation. 
Utifrån utredningen föreslås vidare att förskolenämnden och 
utbildningsnämnden tillsammans gör en översyn av följande 
prioriterade områden; 
 
- Organisation 
- Riktlinjer 
- Ekonomi 
- Brukarnas synpunkter och information 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens förslag. Ordföranden finner att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/61-1 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-13 Omsorg 
på obekväm arbetstid (kvällar, nätter, helger) i Stockholms 
stad 

 FÖF 2024/61-2 Bilaga 1 - Riktlinjer för omsorg på obekväm 
arbetstid 
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§ 14 
Utredning av förutsättningar för vikariepool i egen regi  
Redovisning av budgetuppdrag från kommunfullmäktige 
FÖF 2024/184 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förvaltningens redovisning av 
budgetuppdraget Utredning av förutsättningar för vikariepool i egen 
regi enligt tjänsteutlåtandets bilaga 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolenämnden har i kommunfullmäktiges budget 2024 ett 
uppdrag att utreda förutsättningar för ett införande av en 
stadsgemensam vikariepool i egen regi. Utredningen redovisas i en 
rapport och syftet är att ska utreda hur en gemensam vikariepool 
kan utgöra ett komplement till stadsdelsnämndernas egna tillsvidare 
anställda vikarier inom förskola. Vidare innebär uppdraget att 
särskilt studera hur bemanning med vikarier kan bidra till 
kontinuitet i förskoleverksamheten för barn och pedagoger. 
 
Förskolor använder idag olika sätt att hantera vikarieanskaffningen 
vid ordinarie personals frånvaro. Det framkommer under denna 
utredning att de flesta stadsdelsförvaltningar har påbörjat ett arbete 
med utveckling av lokala bemanningsteam. 
Stadsdelsförvaltningarna anser att dessa i hög grad bidrar till 
kontinuitet för barn och pedagoger i förskolan. 
 
I denna utredning sammanställs resultat från tidigare utredningar 
och insamlad information från stadsdelsförvaltningarna, 
utbildningsförvaltningen och stadsledningskontoret. Data har 
hämtats från befolkningsprognosen och stadens 
personaladministrativa system och ekonomisystem. Dessa data 
ligger till grund för beräkningar av vikariebehov och kostnader. 
 
I rapporten redovisas de arbetsrättsliga aspekterna och ekonomiska 
förutsättningarna för ett införande av vikariepool i egen regi. 
 
Analys och slutsatser av resultatet i utredningen visar på tre olika 
sätt att hantera vikarieanskaffningen, vilka redovisas i denna rapport 
där införande av en stadsgemensam vikariepool är ett möjligt sätt att 
bemanna förskolorna med vikarier. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens förslag. Ordföranden finner att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 

Särskilda uttalanden 
Ismail Ali (C), Åsa Nilsson Söderström (L) och Sophia Granswed 
Baat med flera (M) anmäler ett särskilt uttalande enligt följande: 
 
Vi tror att förskolorna gynnas av att hanteringen av vikarier ligger 
så nära verksamheten som möjligt. På så sätt finns det bättre 
förutsättningar för vikarierna att lära känna barnen, personalen och 
verksamheten vilket skapar trygghet och kontinuitet. Utredningen 
av förutsättningar för att införa en central vikariepool under 
förskoleförvaltningen visar dessutom på att en sådan funktion i egen 
regi skulle skapa en ökad administrativ börda och komma att bli 
kostsam. Vi ser därför att fokus bör vara att skapa förutsättningar 
för och stödja stadsdelsförvaltningarnas arbete med att utveckla 
lokala bemanningsteam och därmed låta stadsdelarna själva avgöra 
om de vill ha vikarier i egen regi eller använda sig av 
bemanningsföretag. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/184-1 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-14 
Utredning av förutsättningar för vikariepool i egen regi 

 FÖF 2024/184-2 Bilaga 1 - Utredning av förutsättningar för 
vikariepool i egen regi 
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§ 15 
Deltagande i Stockholms stads Kvalitetsutmärkelse 2024  
Anmälan av förskolan Karusellens deltagande i 
Kvalitetsutmärkelsen 2024 
FÖF 2024/193 
 

Beslut  
Förskolenämnden godkänner förskoleförvaltningens anmälan om 
förskolan Karusellens deltagande i Stockholms stads 
kvalitetsutmärkelse 2024 i klassen Förskola. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kvalitetsutmärkelsen är en del av Stockholms stads systematiska 
kvalitetsarbete, som ska stimulera och uppmuntra verksamheterna 
att utveckla kvalitet och öka servicen och nyttan för stockholmarna. 
 
Alla kommunalt och enskilt drivna verksamheter som finansieras av 
staden och uppfyller kraven för deltagande kan delta. 
 
I årets kvalitetsutmärkelse deltar förskolan Karusellen 
Reimersholme, i klassen Förskola. Karusellen är en fristående 
förskola som drivs som föräldrakooperativ. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Alexandra Mattsson (V) föreslår att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 
förvaltningens förslag. Ordföranden finner att förskolenämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 FÖF 2024/193-2 Tjänsteutlåtande daterat 2024-05-23 
Deltagande i Stockholms stads Kvalitetsutmärkelse 2024 

 FÖF 2024/193-3 Bilaga 1. Bidraget - Kvalitetsutmärkelsen 
2024, Förskolan Karusellen 
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§ 17 
Övriga frågor  
Inga frågor lyfts. 
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